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	 Vznik tohoto sborníku má na svědomí obvyklé 
novoroční tlachání. Letos došlo na vzpomínky, včetně těch 
nemilých. Jednou z těch nejméně libých byl zdrcující konec 
Čarodějnic na Lanšperku a vzniklý nesoulad, kdy vlastně 
byly. Dnes už mohu sdělit, že byly v pátek 30. dubna 1971, 
což je jedním z mála výsledků mého sbírání.
	 Z onoho tlachání nakonec jaksi vyplynulo, že by bylo 
zajímavé shromáždit vzpomínky dalších účastníků, 
abychom se utvrdili v těch svých a nějak to zbylo na mne. 
Výsledek vidíte na svém zařízení, na němž právě čtete tento 
sborník.
	 Předesílám, že se nejedná o žádnou vědeckou práci, jen 
jsem vymyslel otázky a shromáždil odpovědi, nic víc, nic 
míň. Případné závěry nechávám na laskavém čtenáři.
	 Velmi pak děkuji všem zúčastněným pamětníkům, kteří 
byli ochotni zodpovědět mé otázky a zasloužili se o obsah 
sborníku. Bez nich by nevznikl. 
	 Jen lituji, že jsme nezačali vzpomínat dřív, protože 
většina z nás se pamětí asi nechlubí, čest výjimkám. 
	 Je to škoda, o to větší, že pro většinu z nás to byl důležitý 
mezník v životě, kdy se mnozí poprvé dostali do střetu 
s režimem a mohli si uvědomit, jaký k němu zaujmou 
postoj.
	 Svou práci pak věnuji kamarádům, kteří už s námi 
nemohou vzpomínat. 
							       ja.

PŘEDMLUVA
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Mám pocit, že šlo o další pokračování tradičního 
každoročního setkání ústeckých muzikantů v hospodě 
na Lanšperku, který se obvykle konalo na Čarodejnice, 
Hospodský pan Dušek byl otec Zdeňka Duška, bubeníka 
kapely Radka Borovičky, se kterým hrávali i bratři Volfové 
(Vladimír, kapelník ústeckého bigbítu Devils). Normalizace 
přituhovala a podobné akce byly vzácné. Přijelo nejen 
víc muzikantů než obvykle, ale i dost nemuzikantů, 
předpokládám, že hlavně zásluhou Pavla Imricha.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Hrál jsem do roku  1970 v ústeckém bigbítu Teens 
známějším jako „Little Devils“ se Slávkem Janouškem 
(kapelník Ivan Volf, mladší bratr Vladimíra).  Pak do roku 
1972 akusticky s Janouškem a Karlem Jarošem. Patřil jsem 
do ústecké muzikantské party a bydlel na Žižkově vedle 
bratrů Volfových a Ládi Plívy.

3) Kdo se účastnil?
	 Vzhledem k pozdnímu příchodu jsem se nedostal  až do 
hospody, informace mám jen z doslechu

4) Které kapely tam hrály? 
	 Zeptal jsem se muzikantů, které jsem teď potkal nebo se 
kterými hraju. Samozřejmě tam byli Devils, asi tak trochu 
v „pořadatelské funkci“ (Vladimír Volf, František Uhlíř, 
Ladislav Plíva…) Nevím, jestli i kytarista a zpěvák Václav 

Karel Blank
roč. 1952
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Tesner, který se někdy v té době stěhoval z Ústí. Byla tam 
ústecká kapela Sinners (bratři Felgrové, Pavel Bučil, Vašek 
Fišar…). Slávek Janoušek a Karel Jaroš hrající v té době 
jako duo. Zúčastnila se i kapela Crux z Třebové a Svitav 
(kytarista Homolka, bubeník Miloš Kolář, Milan Kalina 
basa, zpěv). Ten dnes zpívá s rokenrolovou partou Pink 
Panthers.
 
5) Jaký byl časový průběh?
	 Ten den jsem se zdržel v Praze ve škole a přijel pozdě. 
Stavil jsem se doma na večeři a někdy po osmé večer 
vyrazil pěšky na Lanšperk. Když jsem přicházel k odbočce 
na Černovír před střelnicí, odhaduju 20.30—20.45, potkal 
jsem 1. uprchlíky, kteří běželi po silnici a křičeli, abych se 
schoval nebo mě seberou policajti. 

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Přidal jsem se k uprchlíkům. Vždy když projíždělo 
nějaké auto nebo autobus, schovali jsme se do příkopu 
nebo lesa a dostali se šťastně do města. 

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Tehdy se říkalo. že pan Dušek zařídil „povolovačku“, 
která byla ale těsně před akcí zrušena. Možná i naschvál 
a šlo o provokaci. Akce se toho roku hodně rozrostla, 
papaláši dostali strach. SNB se údajně snažila shromáždění 
rozpustit, ale pak snad někdo shodil „příslušníkovi“ čepici 
z hlavy. Soudruzi se vzdálili a vrátili se s posilou. 

8) Víš něco o následném soudu?
	 Dověděl jsem se samozřejmě o výsledku, ale nepamatuji 
se, že by se někdy probíraly podrobnosti soudu. Že jde 
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o zinscenovanou frašku jsme věděli všichni a tak nebylo 
co řešit. Nešlo navíc o první ani poslední politický soud 
s mladými lidmi v Ústí. Podobně, tedy tresty natvrdo, 
skončil i případ vytlučených oken jedné vily po 1. výročí 
srpnové okupace a pozdější zpolitizovaný případ fyzického 
napadení Jana Pohorského dvěma místními bolševiky 
v restauraci U Malinů. 
	 Vztah Milan Langera a legendárního ústeckého 
esenbáka Martince (vždy po boku s vlčákem) byl 
dlouhodobě vyhrocený. Mimo jiné k zjevné intelektuální 
převaze, které nepomohlo ani započtení IQ psa. Dovedu 
si představit, že sama přítomnost Milana Langera na 
Lanšperku mohla zapůsobit jako rozbuška celé situace. 

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli? 
	 Akce byla každoroční, nijak neutajovaná. Mohli ji 
předpokládat nebo o ní vědět přímo z „povolovačky“, 
pokud tedy nějaká byla.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Lituju, víc nevím.

11) Jaký jsi měl bezprostřední pocit po zásahu?
	 Že by bylo dobré se bez úhony dostat domů.   

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Nic. Žádné ponaučení jsem  při rodinné anamnéze ve 
dvaceti dávno nepotřeboval.     
 
13) Jak jsi žil za totáče?
	 Jak se dalo a asi i docela s klikou v profesi, kterou jsem
vystudoval, bez ambice vedoucích funkcí, ale zato bez 
členství v masových organizacích:-).  
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	 Občas si vzpomenu jak jsem v lednový pátek v roce 
1977 jel z Prahy ze školy a ve vlaku potkal Pavla Imricha. 
Říkal: „Dám ti něco přečíst, můžeš podepsat, jestli chceš“. 
Přečetl jsem, prima text, v podstatě nic extra výbušného. 
Když jsem ale otočil na poslední stránku a viděl podpisy 
signatářů, bylo mi jasné, že buď za rok dokončím školu 
nebo ne. To mi brzy potvrdilo i rychlé ukončení studia 
spolužáka Michala Jůzy, který si jen dovolil jít prof. 
Patočkovi na pohřeb (Markéta 03/1977) a byl legitimován. 
Na rozdíl od Ládi Plívy, kamaráda ze sousedství, jsem 
nezaváhal a nepodepsal. Za ním pak v rámci akce Asanace 
chodili pánové z STB: „Pane Plíva, my vám musíme dělat 
tyhle prohlídky, vás i nás to obtěžuje. Máte tetičku v USA, 
my vám zařídíme vystěhování…“ Probrali jsem to všechno 
mockrát znovu až po revoluci, když se vracel. 
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Nevím.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Od Vaška Jakeše, „manažera“ a technika naší kapely 
The Sinners a na zkoušce jsme se domluvili, že se 
zúčastníme.

3) Kdo se účastnil?
	 Kdo přesně, tak si už nepamatuju.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Určitě Devils, ale bylo tam i dost muzikantů z různých 
kapel, kteří, když by to šlo, by si zahráli.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Hráli jsme cca od 16 hodin asi půl hodiny.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Při první informaci, že venku jsou policajti jsme 
celá kapela utekli přes sklep do zahrady, pak dolů přes 
ploty na nádraží a pak jsme šli po kolejích domů. Byli 
jsme vyplašený, protože jsme nevěděli co je s naší částí 
aparatury.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Už si nic nepamatuju.

Josef Felgr
roč. 1952



12

8) Víš něco o následném soudu?
	 Ne.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Asi díky randálu už odpoledne asi někdo zavolal.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Vašek Jakeš na Lanšperku zůstal, měl tam auto + část 
aparatury a prý po legitimování se dostal do svého auta, 
kde vše přestál a když se to uklidnilo, tak jel do Ústí. 
Žádná aparatura, kterou jsme měli na sále nám naštěstí 
nezmizela. Víc nic.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Celá naše kapela jsme se drželi pohromadě a se štěstím 
jsme se všemu včas vyhnuli. 

12) Co jsi si ze zákroku odnesl?
	 Měli jsme obavu o naší aparaturu ale naštěstí jsme o ní 
nepřišli.

13) Jaks žil za totáče?
	 V rámci možnosti jakž takž.
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Václav Felgr
roč. 1950

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Už si vůbec nevybavuju, kdo to zorganizoval, nebyl jsem 
v Ústí, byl jsem na vojně.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Na vojně sem sloužil v Žamberku a tak jak to šlo, jsem 
jezdil domů do Ústí. Vím, že jsem potkal Milana Skotálka, 
který říkal, že se chystá nějaký beat sejšn a že by tam měli 
hrát Devils a bude to na Lanšperku. Protože jsem se to 
dověděl pár dní dopředu, tak jsem si vybavil v kasárnách 
opušťák na sobotu a neděli.

3) Kdo se účastnil? 
	 Kompletní Devils s Frantou Uhlířem, který tam měl 
varhany, Eda Kaplan, Tonda Pátek, Pavel Imrich, myslím že 
i Pavel Franc, pak už mám v hlavě zmatek spíš z toho, že 
to tam bylo tak narvaný, že mnozí se ani nedostali dovnitř 
a nebo ven, začalo se hrát a byly otevřený okna, aby to 
slyšeli i ti co byli venku a na sále bylo i trochu k dýchání, 
protože si vzpomínám, že bylo ukrutně zakouřený.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Jistý jsem si Devilsem a Sinners z Ústí. Motal jsem 
se kolem toho malýho pódia, hrát se mělo na aparaturu 
Devilsu. Z Český Třebový tam měli hrát kluci, který dal 
dohromady varhaník, který se jmenoval Metyš, mluvil jsem 
s ním, znali jsme se, ale nakonec jim to už nevyšlo zahrát. 
Jak se jmenovali tenkrát to už nevím.  Někdy v 80. létech 
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jsem ho registroval na festivalu v Králíkách, byl fantastickej, 
vypadal a hrál jako Marián Varga. Vím, že se mluvilo 
o Orionu z Lanškrouna, ale už nevím jestli nedorazili 
a nebo jo, ale když to viděli, tak odjeli. To si už nepamatuju.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Díky tomu, že jsem měl informaci že to mělo být už 
odpoledne, tak si vybavuju, že jsem jel vlakem z Ústí ve 
12 hodin a když jsem dorazil k Duškovým na Lanšperk, 
tak už bylo plno (t.j, cca 40—50 lidí) a stavěla se aparatura. 
Už si to časově moc nepamatuju, všechno bylo jak ve snu, 
dostat pivo bylo skoro nemožný. Už si nepamatuji ani kdo 
točil pivo, ale pan Dušek to nebyl.  Vzpomínám, že jsem se 
snažil být jen na sále, kde se občas hrálo a žvanilo. Když 
někdy už za tmy někdo říkal, že venku se objevili policajti 
tak si vzpomínám, že jsem měl obavu, protože jsem byl 
v civilu, a jediný doklady jsem měl vojenský.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Co se dělo venku vím jen z doslechu. Policajti měli 
celou hospodu obklíčenou a chtěli doklady. Kdo doklady 
měl a nějak se nevzbouzel, tak toho prý pustili pryč, 
někoho si i zapsali. Já jsem byl na sále. Policajti řvali, 
že akce je zakázaná a že máme vypadnout. Pamatuju si 
policajta Martince, na kterýho vyšlo mě zkontrolovat. 
Původně jsem chtěl říct, že jsem nechal doma doklady. Když 
jsem viděl, že v tom bordelu právě lidi bez dokladů tahaj 
specielně někam ven, tak jsem nakonec tomu Martincovi 
ukázal vojenskou a vycházkovou knížku a nakonec jsem byl 
rád, že mě od Martince vytáhl můj příbuzný policajt Mirek 
Králík a tak jsem se dostal ven a pak už jsem jen trapoval, 
abych byl co nejdál. Šlo nás víc pěšky po kolejích do Ústí. 
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Vzpomínám, že jsem dorazil domů ještě za tmy a ještě 
před obědem jsem jel raději do kasáren a navečer jsem se 
dověděl od kluků, co byli na hlídkách (v tu dobu chodily 
hlídky - 2 vojáci a jeden příslušník VB), že na Lanšperku 
byl nějaký sraz, který museli policajti rozehnat a že se tam 
zabil na hradbách někdo opilý. Bohužel v tý době nebyly 
žádný mobily a tak si vzpomínám, že jsem trnul, komu se 
co vlastně stalo, naštěstí se ukázalo, že to s tou naší akcí 
nemělo nic společnýho.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
Cca před 3 roky jsme se sešli v Ústí v „Káčku“ s Pavlem 
Francem, Tondou Pátkem a Edou Kaplanem a právě se 
vzpomínalo na zlatý časy, včetně detailních historek, 
který nejvíc sypal z rukávu Tonda i Eda. Koukal jsem 
s otevřenou pusou, protože já si proti nim vlastně nic 
z toho nepamatuju.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Jen z povídání Tondy Pátka, který byl u soudu taky.
 
9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Netuším.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Bohužel už nic věrohodného. Vzpomněl jsem si, že jsem 
tam potkal Mirka Urbana, to byl soused Ládi Volfa, který 
tam byl autem, vezl část aparatury Devilsu a hlavně cívkový 
magnetofon Sonet duo, ze kterého se občas hrála muzika 
přes mikrofon (kvalita nic moc). Dokonce si vzpomínám, 
že jsem se s Mirkem domlouval, že mě vezme autem domů 
a domluvili jsme se, že mu pomůžu hlídat ten magneťák. 
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Když se objevili policajti a byla ta tlačenice u dveří 
s kontrolou občanek, tak jsem se tam mačkal s Mirkem, 
který měl v náručí ten magneťák a oni ho nepustili, 
protože patřil k muzice a muzikanty soustřeďovali 
u jeviště stranou. Víc jsem Mirka neviděl.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Největší vztek, beznaděj a zklamání i strach jsem 
prožíval už na sále, když tam vtrhli, protože jsem tam byl 
načerno v civilu, a tak jsem byl pro ně jasnej. Pak pří útěku 
ve tmě, než jsem dorazil na nádraží v Lanšperku, jsem 
trnul, aby mě znova nechytli, protože jsem si koledoval 
i o trest v kasárnách.

12) Co jsi si ze zákroku odnesl?
	 Trochu jsem měl štěstí, že jsem byl většinu času na sále, 
kde bylo světlo a policajti se báli použít obušky na rozdíl 
mimo hospodu, kde, jak jsem slyšel, pod rouškou tmy 
hodně přítomných účastníků zmlátili obušky. Vzpomínám, 
že na sále byl takový zmatek, že jsem nebyl schopen se 
protlačit k našemu stolu, kde jsem měl svetr a bundu a 
nakonec jsem byl rád, že jsem zdrhnul jen v tričku.

13) Jaks žil za totáče?
	 Jak se dalo.
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Hana a Jinřich Fialovi
roč. 1949 a 1946

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 To právě nevíme.

2) Jak jste se o ní dozvěděli?
	 Jindra byl pozván, jelikož hrál v České Třebové v kapele.

3) Kdo se účastnil? 
	 Pamatujeme jen Vráťu, našeho kamaráda. Mám dojem, 
že v tu dobu hrál s Jindrou v kapele.
 
4) Které kapely tam hrály? 
	 To nevíme.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Nevíme.

6) Co jste dělali při zákroku VB?
	 Šli jsme domů.

7) Znáte nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Neznáme.

8) Víte něco o následném soudu?
	 Nevíme.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Nevíme. 
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10) Popřípadě cokoliv dalšího, co vás napadne.
	 Když vstoupili esembáci do místnosti, někdo do 
mikrofonu upozornil přítomné aby se nenechali 
vyprovokovat. Všichni seděli a bylo ticho. V tom jeden 
z diváků vyskočil a strčil do esembáka. A začala mela. 
Esembáci tloukli přítomné pendrekama hlava, nehlava. 
Myslím, že ten, kdo rvačku způsobil, byl provokatér. 
Odcházeli jsme ještě s jednou dvojicí. A Jindra sebral 
kutálející čepici esembáka. Před hospodou byl chumel 
z esembáků a lidí, do kterých příslušníci tloukli hlava, 
nehlava.
	 Účastníci večera byli mláceni obušky ve vstupu. 
Když jsme odcházeli a byli asi 100 metrů od hospody, 
najednou z chumlu před hospodou vypadla esenbácká 
čepice a kutálela se k nám. Jak se valila přes štítek, občas 
si jakoby radostně povyskočila. My ji dole sebrali. Byla 
maličká a dlouho jsme ji měli doma, ale už nemáme.

11) Jaký jsi měl bezprostřední pocit po zásahu? 
	 Smutek a beznaděj.

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Potvrzení, že jsme bezmocní.

13) Jak jste žili za totáče? 
	 Špatně, stále nás neprověřovali, estébáci vyslýchali, četli 
nám dopisy a pod. Doba temna. Ale byli jsme mladí a měli 
jsme kolem sebe lidi, kterým se dalo věřit a byl to ventil. 
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Slávek Janoušek
roč. 1953

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 O tom tedy nevím nic, ani tehdy jsem netušil. Věděli 
jsme jen to, že na Lanšperku se bude hrát a že tam 
budou Devils a Sinners a nám bylo slíbeno, že si také 
zahrajeme jako kapela. Měli jsme název Teens, ale lidi 
říkali: Malej Devils, protože s námi hrál na sólovou kytaru 
Ivan Volf, mladší brácha Ládi Volfa z Devils. My měli 
nastoupit na chvilku někdy kolem jedenácté a zahrát na 
půjčené nástroje, ale k tomu už nedošlo, protože přijeli 
policajti. V první chvíli, když bylo oznámeno, že akce 
nebude pokračovat, mě to strašně naštvalo, že už na naše 
hraní nedojde, protože tam bylo hrozně zajímavých lidí 
a mániček, a my se chtěli předvést.
	 Domluveno bylo, že nějak kolem půlnoci ta koncertní 
část skončí a půjde se nahoru na zapálení čarodějnického 
ohně. Z toho důvodu jsme si v hospodě kupovali i lahváče, 
aby bylo nahoře co pít, a odnesli jsme si je chladit do trávy 
k plotu na louce za hospodou. 

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 My jsme se to dozvěděli po té hudební ose, konkrétně 
od koho, to už si nevybavím. Byla to pro nás velká věc, 
že nás pozvali na to hraní, protože všichni byli starší 
a ostřílení matadoři. Nejspíš to bylo od někoho z Devils, 
možná Ivanův brácha. Ale to se jen domnívám, to už nevím. 
Moc jsme nevěděli, co je to za akci. 
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3) Kdo se účastnil?  
	 Zejména si pamatuju spolužáky z gymplu, Karla Jaroše 
a Martina Mikoláška, se kterými jsme v hospodě čekali, 
až dojde na to hraní. A celou tu partu kolem muzikantů, 
Devils a Sinners, Láďu Plívu, Frantu Uhlíře a spol. A taky 
bandu kolem Tondy Pátka, Honzy Pohorského a celou tu 
ústeckou partu. Vybavuje se mi pan hostinský Dušek, jak 
seděl kousek od pípy opřený rukama a bradou o hůl, v puse 
viržínko, jak si pochvaloval, že nemusí točit, protože se to 
počítalo ne na piva, ale na sudy a celé to řídil tuším Toník 
a spol. za pípou a šlo to jako po másle.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Pamatuju si pouze již zmíněné Devils a Sinners. Měl 
tam hrát ještě někdo, ale to už nevím kdo. Nikdy jsem 
o tom neslyšel jako o 1. bigbeatovém festivalu na okrese 
a domnívám se, že to tak není. Už někdy v roce 68 nebo 
možná 69 jsme hráli jedno z našich prvních vystoupení na 
okresním bigbítovém festivalu v kulturáku v Jablonném 
nad Orlicí. První byli Devils a na závěr jako host hrála 
kapela Synkopy 61 z Brna. A taky pak v divadle v Ústí byl 
nějaký ročník kolem roku 1970.
 
5) Jaký byl časový průběh?  
	 Už si nevzpomínám, kdo hrál jako první, ale asi to byli 
Devils, nebo Sinners, možná ještě někdo další. My jsme 
se věnovali jednak přípravě na hraní a pak takovým těm 
věcem jako zajistit si proviant nahoru k ohni, ty lahváče. 
Ani jsme neměli stálé místo na sezení, jen jsme tak 
pendlovali a zdravili se a povídali se známými, protože 
bylo přenarváno. A dávali si to pivo ve výčepu. Pamatuju 
si jednu takovou drobnost, že Karel Jaroš neměl vůbec 
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žádnou kapsu, ani na gatích, nosívaly se tehdy upnuté gatě 
z roletoviny do zvonů, takže jsem měl obě naše občanky 
v náprsní kapse své riflové bundy. A pak si pamatuju 
spolužáka z gymplu Martina Mikoláška z Dolní Dobrouče, 
který přijel natajno na kole, doma to měl zakázané, protože 
táta dělal doktora na pohotovosti v Ústí a měl tu noc 
službu a Martin se pořád bál, aby se něco nestalo a táta 
tam nemusel přijet, že by to byl děsnej průser. Kolo měl 
schované v kůlně pod hospodou.
 
6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Když přijeli policajti, což bych tipoval tak někdy po 
desáté, o půl jedenácté, já byl zrovna na záchodě, takže 
když jsem viděl, že se přestalo hrát a policajti začali 
obcházet stoly a chtějí vidět občanky, tak jsem honem začal 
hledat Karla Jaroše, abych mu dal jeho občanku. Dobu 
jsem ho nemohl najít, ale podařilo se mi nějak dostat ven, 
kde jsem mu ji dal. Ale pak jsme zas museli dovnitř, asi 
nás tam zaháněli, to už si přesně nepamatuju, ale obsadili 
i vchodové dveře, vím, že dobu se nic nedělo, probíhalo 
to poklidně, vypadalo to, že zkontrolují lidi a bude se hrát 
normálně dál, šli od stolu ke stolu, ale pak začalo docházet 
ke konfliktům: Kde pracujete? A jak to že tu nemáte 
razítko… atd. a pak na někoho, že půjde s nimi, tuším 
Čangiho a jednoho Slováka, začlo se to hádat, zmatek a křik 
a asi vytáhli i želízka, najednou se zhaslo, nastal strašný 
jekot a pohyb, za moment se na pár vteřin rozsvítilo 
a naskytl se mi neuvěřitelný obrázek, jak lidi skáčou z oken, 
a to je setsakramentsky velká výška, jak jsem se pak ještě 
mnohokrát za ta léta obdivně díval, mnoho lidí se tlačilo ke 
dveřím ven a nejbizarnější obraz byl ten, jak dva policajti 
za ruce táhli někoho, tuším Čangiho, v želízkách směrem 
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z hospody a dva statní borci zapření nohama o futra 
mezi výčepem a hospodou ho táhli zpátky. A v tom někdo 
z toho prodírajícího se davu ke dveřím dal jednomu tomu 
esenbákovi zezadu štulec, až čepice vyletěla v saltech ke 
stropu a jak padala dolů, tak se zase zhaslo. Tenhle obraz 
mám v hlavě tak silně, že kdybych byl malíř, tak bych to 
musel namalovat. A křik ještě zesílil a během sekundy 
byla hospoda prázdná, asi tam zůstal sedět jen pan Dušek 
s viržínkem. 
	 Ale v tu chvíli přestala sranda a bylo jasný, že je průser 
na cestě. S Karlem, Martinem a dalšími několika lidmi 
jsme zalehli do mokré trávy na louce za hospodou směrem 
nahoru ke zřícenině hradu a sledovali jsme situaci. Jak jsme 
byli rádi, že kousek od nás máme schovaná piva, protože 
někteří se nestihli vybavit. Esenbáci se naštěstí za lidma 
do tmy nepouštěli. Bylo evidentní, že je to tak překvapilo, 
že jim nakonec všichni utekli. I ti s želízkama, což byl právě 
ten Čangi a ten Slovák. Jeho jméno si už nepamatuju, ale 
vím, že jsem ho v životě ještě několikrát potkal, jednou na 
vojně v Martině v roce 77 nebo 78, kde jsme se pokoušeli 
o nějaké divadlo či co a pak ještě jednou v Americe, kam 
odjel snad ještě před revolucí, ale oni ho pak nějak vyhostili 
zpět a on se tam přes Mexiko vrátil, podrobnosti už se mi 
nevybavují. 
	 Tihle dva se vypařili a ukryli k nějakým místním a pak 
se říkalo, že jim ta pouta rozbili sekerou či kladivem. 
Všichni lidi zmizeli, nikde ani živáčka, ale myslím, že 
všichni odevšad ze tmy číhali, co bude. Od lampy padalo 
světlo jen nedaleko od baráku, takže my zatím leželi v té 
trávě jen kousek za čárou stínu a sledovali, jak policajti 
volají pro posily, že byli napadeni, a pak asi někteří uvnitř 
vyslýchali pana Duška a dva chodili podél baráku nahoru 
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a dolů, jeden po silnici a druhý podél domu od rohu z kopce 
až ke kůlně, kde končilo světlo. 
	 A Martin Mikolášek pravil, že musí okamžitě domů, 
protože pokud by se to otec dozvěděl…  atd. a že musí vzít 
kolo a jet do Dobrouče. Jenže kolo bylo v kůlně. Zjistili jsme, 
že policajti chodí tak, že když ten blíž k nám je u kůlny, tak 
ten druhý došel na roh, a když zas ten na rohu zmizel, šel 
ten náš nahoru na roh. Takže bylo jasné, že to znamená 
vyběhnout ve správnou chvíli, když je esenbák skoro 
nahoře, tudíž zády ke kůlně, doběhnout tam, popadnout 
kolo a zmizet směrem dolů do tmy. Jenže Martin neměl 
odvahu. Jak se nám v tu chvíli hodily lahváče. Ze tmy se 
nějaký hromotluk nabídl, že by to zkusil a že to za dva kusy 
dá. Takže jsme ještě chvíli sledovali situaci a bylo jasné, 
že to bude velice odvážný kousek, který vůbec nemusí 
vyjít. A pak to byl fofr. Vyrazil, dobíhal ke kůlně a esenbák 
něco za sebou zaslechl, a když se otáčel, ten už byl v kůlně. 
Esenbák už jako by chtěl vyběhnout směrem dolů, ale 
nikoho neviděl, tak zůstal stát. A vtom vyběhl chlap 
s kolem. Úplně to vidím, jak na dlouhou ruku držel řidítka, 
nestačil ani nasednout, jen nalehl břichem na sedadlo 
a pustil to z toho srázu dolů, esenbák se rozběhl a volal 
Stůj! a dokonce bylo i Stůj nebo střelím! Ale plachtící jezdec 
zmizel ve tmě do keřů a esenbák tam zůstal jen bezradně 
stát na začátku stínu u kůlny. A bylo slyšet jen jak kolo 
sviští z kopce a pak rána a pád. A ze tmy se za chvíli ozvalo 
slabounké: Dobrý. A ticho. A to už esenbák zas začal chodit 
nahoru dolů. Vyšlo to. Za chvíli se hrdina objevil, když tou 
tmou přišel zpět za námi, vysvětlil, kde kolo nechal a že 
pád přežilo, obdržel od Martina dva lahváče a zmizel. A 
Martin se s námi rozloučil a jel fakt domů.  Vždycky jsem si 
myslel, že ten hrdina ze stínu byl Tonda Pátek, ale jednou 
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jsem to vyprávěl Karlovi Jarošovi a ten mi pak pravil, že 
to on nebyl, že se ho snad na to i ptal a že Tonda si na nic 
takového nepamatuje. Tak nevím kdo to mohl být.
	 A pak jsme se postupně vydali nahoru k hranici. Bylo to 
v takovém dolíku, sedělo se na jeho bocích a hranice byla 
opravdu veliká, dřevo na přikládání až nahoře a přikládalo 
se pak házením dolů na oheň. Všichni popíjeli, co si kdo 
donesl, a debatovalo se o tom, co se to vlastně stalo. 
Očekávalo se, že se ti policajti objeví i nahoře, obzvláště 
když pak přijel snad i autobus plný policajtů a začalo větší 
rojení, ale policajti si nakonec nahoru vůbec netroufli přijít.  
	 Pak ale došlo k nešťastné události, že někdo neodhadl 
razanci při přikládání dřeva a přehodil zvrchu oheň a trefil 
holku za ohněm. Bylo to tuším krvavé zranění na čele 
a někdo říkal, že je to Čangiho žena a pamatuju si to tak, 
že se pak objevil i Čangi a rozhodl se, že jde do hospody, 
kde pořád ještě byli esenbáci, zavolat pro doktora. Nabízeli 
se i někteří další, že tam půjdou, ale on že tam půjde sám. 
Ale tohle pak už mohlo být i jinak, protože po tom úrazu, 
vzhledem k tomu, že bylo hodně hodin, jsem se rozhodl, 
že musím domů. Takže ten konec znám spíš z vyprávění. 
Od Martina Mikoláška třeba to, že tam nakonec jeho otec 
doktor s pohotovostí přijel. Ale k mému údivu jsem se 
nedávno dozvěděl, že Čangiho žena tou zraněnou holkou 
nebyla. 
	 V mých vzpomínkách zůstalo, že Karlovi se ještě 
domů nechtělo, navíc se trochu upravil, takže zůstal 
u ohně. Uviděli jsme se až ráno v průvodu na 1. máje, 
kam přišel umolousaný rovnou odtamtud. Já šel domů 
stínem a příkopy, pak i chvíli po silnici, ale pořád jezdily 
šestsettrojky s esenbákama, tak vždycky hup po hlavě do 
příkopu, a to už pak, ať jelo, co jelo, zbytek jsem raději šel 



25

po kolejích, protože bylo jasný, že vlakem tam nepojedou. 
Domů jsem přišel celý podrápaný od maliní a ostružiní.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví? 
	 Druhý den v průvodu už se vyprávělo, že měli chuligáni 
protestátní spiknutí na hradě Lanšperku a dokonce tam 
jednoho zabili a i boty mu ukradli. To se totiž spojilo 
s příběhem o kus jinde, kde se nějací hoši při oslavě 
čarodějnic velmi opili a jeden spadl, nejspíš když šel močit, 
ze skály a při pádu se mu vyzuly boty. 

8) Víš něco o následném soudu?
	 O tom soudu vím jen z doslechu od Karla Jaroše a vím, 
že to dopadlo blbě a že šli sedět na rok a něco. Já znal jen 
trochu Čangiho z nějakých předchozích akcí. O Krobotovi 
jsem vůbec nevěděl, kdo to je.
 
9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?  
	 Jak se to mohli fízlové dozvědět nemám tušení, ale 
když se to dozvědělo tolik lidí, co tam byli, tak se dá 
předpokládat, že nějaké informátory měli. Nás muzikanty 
si potom zvali automaticky k výslechu, přišli si i do školy 
na gympl. Na fízlárně jsem pak na stole před esenbákem 
zahlídl celý jmenný seznam vesměs muzikantů a tohle 
byla hlavní otázka: Kdo vám o akci říkal? To jsem si vůbec 
nevybavoval už ani tehdy, tak jsem řekl, že jsem to věděl 
od Vaška Tesnera ze Sinners, že mi to jako říkal ve školní 
jídelně. Zahlídl jsem jeho jméno na tom seznamu vzhůru 
nohama a věděl jsem, že už tam u nich byl, tak jsem to 
vyřešil takhle, protože jsem do toho nechtěl zatahovat 
někoho dalšího, kdo tam ještě nebyl. A hned jsem pak běžel 
za ním mu to říct, že jsem to jako věděl od něho, kdyby 
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tam šel ještě podruhé. Strašně na tom bazírovali a já si 
nevzpomínal, od koho jsem to věděl já. Ono se to tak nějak 
vědělo všeobecně, to žádná tajná akce nebyla, to měl být 
koncert, který nakonec proběhl jen částečně. Aspoň takhle 
jsem to vnímal já. Pokud měla ta akce nějaké pozadí, to 
nevím vlastně dodnes.
 
10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne. 
	 Byla to opravdu velká událost, takže některé detaily se 
mi zapamatovaly velmi přesně. Ale ne úplně všechno jak 
se zdá, například jsem si to celé posunul o rok později, 
z čehož jsem byl jasnými důkazy usvědčen. Bylo nám ještě 
málo let, takovou odvahu jsme neměli, jako třeba ti dva 
zapřeni nohama o futra, co se prali s dvěma esenbákama 
o tělo. Ale to byl jen takový blik, který se mi často rozsvěcel 
i v pozdějších letech.
 
11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu? 
	 Po tom zásahu jsem cítil naprosté zděšení, protože jsem 
zažil něco takového poprvé. Jednak to byl děsný šok, co 
policajti všechno můžou. Oni tu akci jednoznačně přijeli 
ukončit, zcela vybaveni. Dost dlouho hledali problém, 
až si ho našli. Jen nečekali takový odpor a věci, které se 
následně odehrály. Myslím, že byli pak chvíli v šoku taky. 
A jednoznačně viděli, že prohrávají. Všichni jim utekli, 
i ti s klepetama, měli pouze starého pana Duška.
A zároveň jsem cítil obdiv k těm starším klukům, že se 
jim postavili, na to jsem neměl odvahu. Velmi vzrušujícím 
momentem bylo získávání kola Martina Mikoláška z kůlny 
pod hospodou. Policajt byl protivník. Tohle bylo poprvé, co 
jsem se s nimi potkal v přímém konfliktu. 
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12) Co sis ze zákroku odnesl?  
	 Sice jsem žádnou ránu ani obuškem neutržil, což se 
mi později stalo několikrát, ale došlo k jakémusi utvrzení 
názoru na esenbáky. Esenbák, rovná se nepřítel. A tenhle 
pocit jsem si už nesl celým životem. I dnes mám s policií 
vnitřní problém: nikdy bych se například nemohl stát 
policistou, ani vojákem.
 
13) Jak jsi žil za totáče?
	 Bylo mi patnáct, když přijeli Rusové. Vnímal jsem to 
jako konec světa, jako strašnou zradu. Hrůza byla sledovat 
dospělé lidi, jak se po ruské invazi postupně proměňují 
a převlékají kabáty. To si myslím, že mě poznamenalo na 
celý život. Děsně jsem prožíval příběh s Palachem. 
Byl jsem úplné ucho, ale když mě doma pustili, snažil jsem 
se chodit na ty akce, co v Ústí byly. A dělal jsem muziku 
a písničky, opičil se neuměle po Beatles a Rolling Stones, 
později spíš po Dylanovi a Krylovi.
Všecky ty akce, i když jsem už zažil možná jen nějaký 
konec, byly moc fajn a povzbuzovaly. Třeba ty výšlapy do 
Litomyšle, Hutkův koncert spojený s výstavou na náměstí 
v roce 69. Boudníkova výstava uvedená Bohumilem 
Hrabalem za naší účasti s Karlem Jarošem jako hudební 
složkou vernisáže, různé domácí výstavy, akce, hospody, 
koncerty, mejdany atd. 
	 Normalizace se ale stahovala jako smyčka, přicházely 
zákazy akcí, třeba když jsme chtěli dělat večery poezie 
a tak. Lidi lítali z práce a ze školy, končily časopisy, knihy se 
zajímavým obsahem. Dusilo to. 
	 Přišel jsem pak na pajdák do Brna, v době studií externě 
spolupracoval v Divadle na Provázku a po vojně jsem dělal 
v takovém amatérském divadle nejen muziku, ale dokonce 
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i jako herec. Stal jsem se učitelem českého jazyka, literatury 
a výtvarné výchovy ve Střelicích u Brna. Po šesti letech 
v roce 1984 se nám s kolegou povedlo vyhrát Portu, což 
tehdy představovalo velký zájem ze strany pořadatelů 
celého Československa. Udělal jsem si profi přehrávky 
u brněnské agentury, šel na volnou nohu a začal se živit 
muzikou. Ročně i přes 200 koncertů. Takové vysvobození.
Nebyl jsem sice na Palachově týdnu v Praze, ale jsem 
rád, že tam u sv. Václava zazněl můj slogan z písně Kdo to 
zavinil ze stejnojmenného LP, které pár měsíců před tím 
vyšlo: Tak už to spusťte, na co ještě čekáte! To zpíval dav 
rukama zaklesnutýma do sebe těsně před tím, než do něj 
začala prát vodní děla. Vím od přímých účastníků.
	 Bylo mi 36 let roce 1989, zrovna jsem byl hrát v Praze 
a náhodně byl u všeho podstatného. Četl s ostatními 
z jeviště první prohlášení, které přinesli herci z Rudolfina, 
byl i u zakládání OF v Činoherním klubu. A radoval se 
z toho, že to zažívám ještě v poměrně mladém věku 
a litoval všechny, kteří se toho o kousek nedožili, jako 
třeba Jan Skácel.
	 A dalších 30 let potom uteklo jako voda. Jen ta svoboda 
jako by pořád unikala kousek před námi téměř na dosah.
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Předpokládám, že to byl Imrich.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Asi v hospodě

3) Kdo se účastnil?
	 Alena Langrová, Čangi, Imrich, Felgr, Franta hluchý 
(opravdu neslyšel) z Hylvát, strašná síla lidí, tj přes stovku 
určitě, se mnou Janoušek, Mikolášek Martin.

4) Které kapely tam hrály? 
Měly to být Čarodějnice, hráli Tesner&Plíva, Čipčala (The 
Crux), víc nevím, půjčil jsem jim bednu a 10W zesilovač, 
lampový, vzácnost!

5) Jaký byl časový průběh?
	 Okolo páté, bylo nás pár v prázdné hospodě, mi 
Imrich povídal, ať se jdu kouknout dolů na nádraží, jestli 
vůbec někdo přijde. Tak jsem před hospodou nějakému 
štamgastovi ukradl kolo a jel — nechtělo se mi pěšky. 
Už za zatáčkou se táhnul dav, který končil až u nádraží. 
Kolo jsem nechal dole a než jsem došel nahoru, byla akce 
v plném proudu. Brzy vše obestřel pivní závoj.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Když přišel Martinec, už byla určitě tma, vyskočil jsem 
jako nezletilec z okna hospody dolů do svahu, pěkná vejška. 

Karel Jaroš
roč. 1954
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Pak jsem se zdekoval k hasičům na hrad (měli své vlastní 
Čarodějnice, pálily vatru) a tam jsem zkysnul do rána.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Zkus Slávka Janouška, též Karel Blank má svou historku. 
Leč oba jakoby mluvili o jiné akci. Janoušek se kdesi setkal 
s tím Slovákem, co pak musel také k soudu. Kdosi prý 
dostal klepeta, ale když ho nehlídali, tak se  zdejchnul. 
Ráno, když zjistil, ze se jich sám nezbaví, šel na strážnici, 
ať mu je sundají. Ráno jsem jel sedmičkou vlakem do Ústí, 
byl plný lidí, kteří šli do průvodu — moc hezky oblečení 
s mávátky a tak. Já strávil noc v popelišti po hasičské vatře, 
byl ukrutně špinavý a strašně jsem smrděl. Lidi se mě 
evidentně štítili. Tak jsem radši vystoupil v Libchavách, 
což byla moje klika — na Nové dráze prý celou dobu slídili 
a lapali.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Ještě když byl předsedou Okresního soudu spolužák 
Blohoň, měl jsem slíbeno, že pokud seženu číslo spisu, 
nechá nás nahlédnout — Pépi byl co svědek u soudu a měl 
nárok nahlédnout do spisu. Bohužel, vše zůstalo v diskusi, 
ale někde tam ten spis asi ještě bude.
 
9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 To nešlo přehlédnout, už od vlaku to byl rachot. Vlaky 
od Letohradu i Ústí musely být narvaný.  

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Nic.
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11) Jaký jsi měl bezprostřední pocit po zásahu? 
	 Že musím co nejrychleji zmizet.

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Skokem z okna do kopřiv jsem se notně popálil…

13) Jak jsi žil za totáče? 
	 Jak to šlo.
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Josef Jaroš
roč. 1946
1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Myslím, že Imrich.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Myslím, že od Imricha.

3) Kdo se účastnil?
	 U Duškových jsem se potkal s Jetlebem a ještě jsem si 
vybavil Frantu Dolečka z Anendy.

4) Které kapely tam hrály?
	 Na kapely si nepamatuju.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Už byla tma a na hradě hořel oheň hasičů

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Hned jak se Martinec ukázal ve dveřích odebral 
jsem se přes kuchyň na hrad a dom. Martinec s jedním 
pomocníkem tam zkoušeli něco vyvolat a asi dosáhli 
svého. Možná se ten pomocníček jmenoval Morávek a byl 
z Lanšperka.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Prý zahynul vojáček z Libchav, spadl ze skály.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Byl jsem v soudní budově v UO na vyžádání obhajoby, 
a to asi Milanem Langerem osobně. Měl tam i nějakého 
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obhájce, takového matného v projevu. Vypovídal jsem 
jak jsem uměl, prokurátor na mě pokřikoval a to mě dost 
překvapilo. Čangi disponoval společenskou zárukou a měl 
dostat leda podmínku, proč to nevyšlo je záhada. Pak jsme 
šli všichni do Avionu v takové blbé náladě.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli? 
	 Asi ten Morávek.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Napadá mě, že jsme byli oba s Olinkou  v květnu 1974 
u Duška v kuchyni a ráno bylo 5cm nachumeleno a to si 
pamatuju dost přesně.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Doufal jsem v lepší konec.

12) Co jsi si ze zákroku odnesl? 
	 Ten soud byl fakt divnej. Čili jen pocit.

13) Jaks žil za totáče?
	 Obvykle kdo měl obtíže sám, hleděl nenamočit 
kamaráda. Já jsem to tak aspoň viděl.
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Eduard Kaplan
roč. 1947

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Nevím, kdo pořádal.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Nejspíš od Pavla Imricha.

3) Kdo se účastnil?
	 Láďa Plíva, Láďa Socha, Miloš Stránský… 

4) Které kapely tam hrály? 
	 Nevím, o muziku se nezajímám.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Nevím kdy začalo, přišel jsem později, konec byl dle 
mne krátce po desáté a po návratu z hradu. Policajti byli 
vlastně rozumní, kdyby přišli o dvě hodiny později, bylo by 
skončilo daleko hůř. 

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Už se nepamatuju, seděl jsem na lavici a pozoroval jak 
probíhá zákrok, brali to postupně ve směru hodin stylem 
tebe znám, tebe taky, tebe ne, když přišla řada na mě, řekli 
tebe znám a zapsali si Láďu Sochu, a tak to probíhalo dál. 
Pamatuju si jak mlátili Krobota v kožené bundě. 

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Martinec přišel o čepici, když vytáhl svůj notýsek 
a začal si sepisovat své poznatky a Miloš Stránský mu na 
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něj vylil pivo. On notýsek upustil, shýbl se pro něj a spadla 
mu čepice,  Byl takovej nějakej smutnej, protože do toho 
rozmočeného už moc nenapsal, to ještě byla atmosféra 
taková „ukázněná“, ale postupně se uvolňovala a když 
si zaznamenali co potřebovali, zazněla věta „Ménem 
republiky rozejděte se!“ a asi dali i nějakej limit, řádově 
v minutách a tím oficiální část skončila, co se dělo dál 
uvnitř nevím, šel jsem pěšky domů, Andráš dokonce 
s nohou v sádře, cestou jsme potkávali auta s posilou 
jedoucí nahoru, asi čekali někde v záloze. 

8) Víš něco o následném soudu?
	 Nevím. 

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 V té době fízlové věděli všechno! 
 
10)  Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Vašek Felgrů byl v té době na vojně a zachránil ho 
(zasahující) Mirek Králíků, který se motal venku, a který 
řekl, že si ho bere na starosti a pak mu řekl ať zdrhne. 
Dušek byl ve sklepě a počítal vypitý sudy, protože nám 
hospodu nechal ať si děláme co chceme a myslím si že ani 
netušil která bije. My jsme byli s Imrichem za Duškem, aby 
si zažádal o prodloužení zavírací hodiny. To on neučinil, 
tím vznikl důvod pro zákrok. Chudák pak prý zbytek noci 
nespal a tetelil se strachem.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Vůbec žádnej, sbalili jsme se a šli domů. Škoda večera.
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12) Co sis ze zákroku odnesl?
	 V té době mě už nic nemohlo překvapit, jak říkám, škoda 
večera.
 
13) Jaks žil za totáče.
	 Žil jsem si celkem spokojeně v kotelně s Pajzláckým 
znamením ve stínu komunistických spolupracovníků, 
nikdo po mně nic nechtěl, já po nikom taky nic, na víkendy 
jsem odjel s horolezcema do skal a tam jsme měli svobodu, 
akorát jsem občas strávil půlden nebo i déle na domečku, 
když byl nějakej celostátní zátah, ale zato jsem vděčnej, 
byla to příležitost se setkat se Steklíkem a podobně, 
seznámit se s novejme lidma, a pokecat, měli jsme na to 
dost času, a když jsem chtěl vstoupit do strany, abych se 
mohl stát milicionářem, protože futr jezdili po nějakech 
žranicích v pracovní době, tak mi řekli, že to nejde, ale já 
jsem na ně nezanevřel, protože komunisti, když řeknou, 
že vědí jak na to, tak jsou jediní kteří nelžou, protože 
mají bohaté zkušenosti jak na to, a na závěr: dotáhl 
jsme to na vzorného pracovníka a dostal jsem 500 Kčs 
na ruku a diplom za který jsem se občas schovával, ale 
nepřeceňoval jsem to, protože časem jsme se vystřídali 
všichni a tím moje pohádka končí.
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Myslím, že oušťáci, spolek kolem Ládi Plivy.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Na čajích v Dominu od Franty Uhlíře.

3) Kdo se účastnil?
	 Pamatuju Láďu Plívu, Petra Homolku, Božka Hrůšu, 
Milana Kalinu, Honzu Pavelku.

4) Které kapely tam hrály?
	 Měli jsme tam hrát my, tenkrát jsem hrál s Petrem 
Homolkou a Božkem Hrůšou v kapele Prefect, choceňský 
Crux, Oušťáci, asi Devills…

5) Jaký byl časový průběh?
	 My tam přijeli po poledni, dovezl jsem tátovým 
fiatkem aparaturu. Pamatuju, jak někdo volal, že jedou 
policajti s busama… K samotnému hraní jsme se nedostali 
a odjížděli jsme po rozehnání akce, někdy na přelomu dne.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Snažili jsme se chovat tak, abychom zachránili nástroje.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Svitaváci se následně chlubili, že maj policajtský čepice, 
protože Honza Pavelka se s nima pral.

Miloš Kolář
roč. 1952
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8) Víš něco o následném soudu?
	 Nic.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Nevím. 

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Už asi ne.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Dobrej, že dělám něco, co se nelíbí komoušům!

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Že se režim nesmí podceňovat, že je potřeba si na ně 
dávat pozor, a že se s nima musí bojovat, že to jsou kurvy 
jak futrál…

13) Jaks žil za totáče?
	 Jak jsem žil? Já jsem si život žil jak jsem si uznal za 
vhodný. Poslouchal jsem západní hudbu, nosil dlouhý vlasy 
a oblíkal se tak, jak se mi líbilo, jezdil v západním autě, 
i když to byl jen malej Fiat, prostě mít za vzor západ… 
prostě žít tak, abych měl dojem, že člověk ostává člověkem. 



39

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval? 
	 Kdo to vymyslel a zorganizoval to opravdu nepamatuji, 
v té době se tyhle události rodily živelné. 
 
2) Jak jsi se o ní dozvěděl? 
	 V té době se to šířilo v komunitě v hospodách. 
 
3) Kdo se účastnil?
	 Kdo se zúčastnil, dnes snad není možný si vzpomenout.

4) Které kapely tam hrály?  
	 To taky si nevzpomínám, myslím , že se toho moc 
nenahrálo.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Matně si pamatuju, že krátce po začátku hraní přijel 
policejní anton a příslušníci VB nás donutili uprchnout na 
Lanšperk, tam se hrálo na španělky a dál nevím, snad jsme 
tam byli do rána a potom se šlo do hospody. To byl vlastně 
1 máj, Svátek práce… 

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Seděli jsme v hospodě a v přítomnosti příslušníků VB 
jsme vedli podle nich provokativní řeči. Na to nás několik, 
dá se říct, naložili do antona a odvezli na služebnu v Ústí 
nad Orlicí, kde jsme byli celé dopoledne vyslýcháni a potom 
někdy k poledni nás propustili s tím, že nás, resp. naši účast 
na akci ohlásí našemu zaměstnavateli. Jestli to mělo nějaký 

Vratislav Krist
roč. 1949
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vliv na moji kariéru na dráze to nemohu říct, protože jsem 
se stejně nikam necpal.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Historky žádné se mě nedoslechly, nebo si to alespoň 
nedokážu vybavit.
	
8) Víš něco o následném soudu?
	 O tom soudu nevím nic, je to fakt moc dávno. 
 
9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Myslím, že v té době už působili udavači.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Nejvíc mně utkvěl v mysli obraz, kdy se po klikaté cestě 
k Lanšperku blížíly policejní antony, bylo to jako když 
za druhé světové války fašisti pronásledovali partyzány 
v horách (obrazně).

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Nedovedu si to vybavit.

12) Co jsi si ze zákroku odnesl?
	 Ve věku 21 let člověk na následky nemyslel byla to svým 
způsobem rebélie.

13) Jak žils za totáče?
	 V té době jsem působil ve skupině Tony Expres a tak 
bylo prioritní hraní a ostatní dění bylo vcelku podružné.
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Ivo Krobot
roč. 1948

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Netuším, já i ostatní z Brna, vše jen prostřednictvím 
Imricha, on místní, Pajzl, kapely atd…
 
2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Vše jsem věděl od spolužáka na kunsthistorii na Fil. 
fak. v Brně Pavla Imricha, on sledoval naše divadelní i jiné 
akce, my jeho. Lanšperk jsme brali v návaznosti na aktivity 
v Ústí a ve smyslu podpory všech akcí, které vyjadřovaly 
hlubokou frustraci ze začínající normalizace, na škole 
vyhazovy kantorů… zároveň jako výraz protestu před 
„slavnými májovými dny“, volbami atd… taky jsem tam 
chtěl cosi přečíst, myslím, že nějaké texty z akcí na škole po 
Palachovi, taky nějakýho Hraběte…

3) Kdo se účastnil? 
	 Šli jsme, myslím, pěšky z Ústí, trochu se zpívalo, taky 
trochu popíjelo, kromě Pavla Imricha jsme nikoho neznali, 
všechno príma lidi sympatizující s PAJZLEM, jak jsme už 
věděli předem. Taky kamarádi z Brna Pavel Matuštík a Petr 
Oslzlý + Milan Langer se ženou Irenkou.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Byli jsme z venku, nevím.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Docela se všechno už rozjelo, vletěli tam v nejlepším.
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6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Prostě bylo nějaký hecování, šli nejdřív po místních a já 
jsem vystartoval, až když začali mlátit ženu Milana Langera 
a už to lítalo, to, že jsem na ně řval, že jsou fašouni, mi pak 
pěkně přišívali u prvního i druhého soudu.
	 Občanku jsem jim ještě v klidu dal, nechtěli mi ji pak 
vrátit a cvakli mi želízka a pak to docela lítalo, cvaklý to měl 
i jeden policajt, tak mela na zemi a on se stačil odcvaknout, 
já pak s vykloubenou rukou lítal někde nocí, vlastně príma, 
byl 1, máj…

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Sám jsem si to dost „užil“, vzpomenul bych ještě 
skvělýho pana hospodskýho, pana Duška, choval se 
statečně tzv. při zásahu i pak ve výpovědích jim vůbec 
nenahrával, asi mu to pak komanči dávali pěkně sežrat, 
byla o tom totiž hned druhý den zmínka na Hlasu Ameriky, 
tak byli dost posraní.

8) Víš něco o následném soudu?
	 No co? Dostal jsem devět metrů natvrdo, § 155 a § 156, 
urážka a útok na veřejného činitele, krajský soud v H. K. 
to potvrdil i když se pár skvělých kantorů snažilo pomoct 
spol. zárukou, nebo jak se to jmenovalo, třeba profesor 
Bohdan Lacina a profesor Artur Závodský, nic nepomohlo, 
potřebovali důkazy, že kontrarevoluce nespí, hlavně mezi 
studenty a na Dušičky jsem nastoupil ve věznici v Brně 
a via Olomouc a Pankrác na Bory.   
  
9) Jak se to ti fízlové dozvěděli? 
	 Myslím, že to muselo být celé někým „prásknuto“, pak 
při tom, jak začali policajti provokovat, několikrát zaznělo, 
no, a filosofové z Brna, že…
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10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Jak jsem lítal tou májovou nocí, nějací príma kluci někde 
u ohně mi pak klepeta sundávali a těšili mě, ráno jsem se 
pak šel tak zvaně „vydat“, měli tu občanku a už u sobotního 
oběda mě hledali dvě stě kiláků od Ústí v Široké Nivě 
u Bruntálu, kde z toho byla žena, hlavně však rodiče a celá 
rodina docela vykulení… cha… cháááá, komu tu svoji 
děvčicu nešťastnou dali.
	 Fakt je to dál na román, jak se kdo z těch policajtů pak 
choval, jak v Ústí v malé okresní base, tak pak šest neděl 
v Hradci, no a pak těch devět „metrů“ zašili natvrdo na 
Borech.
	 Co bych jim nechtěl odpustit je informace, že při tom 
zuřivým zátahu údajně spadl kluk ze skála a zabil se, jasně, 
že to je všechno promlčený, ale myslím, že bysme měli 
najít nějakýho príma zdivočelýho dokumentaristu či tku, 
a proluftovat to, škoda, že pitomej kovid to teď nedovolí, 
před volbama, tak jako ostatně tehdy, by se to moc hodilo, 
aby se ti možní zblblí voliči probrali!!!
	 Až na Borech mi pak došlo, že jim tato i podobné 
akce přišly velice vhod, potřebovali dát jasně najevo, že 
kontrarevoluce nespí a je aktivní a je třeba tvrdě se s ní 
vypořádat, zvlášť před volbama. A bylo tam pár takových, 
který si vybrali a co se neuměli bránit, třeba Žanek 
Svoboda z Ostravy a Vláďa Šmat z Klatov, který za zveličený 
a často vymyšlený kulturní aktivity zašili, třeba krátce, ale 
životy jim zničili.

11) jaký byl bezprostřední pocit po zásahu?
	 Vykloubené zápěstí, probdělá šílená noc, tušení průseru, 
docela přesné.
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12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Jen jsem si po násilných zákrocích v srpnu 69 i jiných 
potvrdil, že svině policajti jsou už úplně ve službách 
normalizace.

13) Jaks žil za totáče?
	 No, co pak já, Pozemní stavby Brno po návratu, ženu 
vyrazili z práce, coby státní zaměstnankyni, ale pak 
s pomocí přátel, hlavně Petra Oslzlého, též účastníka akce 
Lanšperk, jsem  to tzv. po získání důvěry zas od píky rozjel 
a pár lidí zas píchlo a zalhal jsem kriminál, príma, že v tom 
měli bordel, když pak na to přišli, už jim to bylo blbý mě 
popotahovat a pomohli príma kurátoři, tak mě nechali 
vystudovat režii na Jamu a úprk do Prahy, v Brně se všichni 
znají, no a divadlo Dílna 24, taky dobrá historie a likvidace 
divadla za policejní účasti v r. 78 a 79, kdy zas řádili jak 
pomatení… no a pak, zas pár príma lidí a Činoherní klub 
a pak i Palmovka a Káááplička a Husa v Brně a Hradec 
a Budějice….
	 Ale Lanšperk a všechno kolem pořád zadřený pod kůží, 
ve všem, co jsem v divadle, kolem divadla i privátně dělal.
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Nevim.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Bydlel jsem tehdy na kolejích v Brně (Leninky) na pokoji 
s Petrem Oslzlým a taky kamarádil s Pavlem Imrichem — 
ten nás pozval.

3) Kdo se účastnil?
	 Moc si nepamatuju: Ivo Krobot, Petr Oslzlý, Pavel Imrich, 
Milan Langer a jeho manželka.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Nevim.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Začalo to posed odpoledne a bylo fajn a veselo az když 
se objevili policajti — myslím, že bylo po 22:00.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Napřed jsem úspěšně utekl, ale pak jako správný naiva 
jsem se vrátil tam kde byla největší mela a Mach a jeho 
„kamarádi“ bili Milana, jeho žena křičela a Kokas byl na 
zemi — no a to stačilo abych se tam vrhl a snažil se Ivovi 
pomoct. (Nikoliv hrdinství ale naivita a snaha pomoct — 
oni mi přece tloukli kamaráda!)

Pavel N.Matuštík
roč. 1951
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7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Jen ty své prožitky.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Ano. Byli jsme čtyři obžalovaní. Milan a Ivo dostali 
6 měsíců na tvrdo a my jsme dostali podmínku na 2 roky.

9) Jak se to esenbáci dozvěděli? 
	 Nevím. Ale na Lanšperku bylo hodně lidí — řekl bych že 
klidně kolem 100 — určitě tam byli fízlové.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Životni „zážitek“, který mne zcela určitě posunul 
směrem k emigraci.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Confused, bezradný a strach — plus 48 hodin v cele bez 
jakékoliv komunikace bylo…

12) Co jsi si ze zákroku odnesl? 
	 Modřiny, vazbu, soud. Zážitek na cely život.

13) Jaks žil za totáče?
	 Neklidně až do chvíle, než se mi povedlo utéct.
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Myslím, že to bylo uspořádáno spontánně po domluvě 
zúčastněných kapel. 

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Od Pavla Imricha, s nímž jsme společně s Ivem 
Krobotem od roku 1968 studovali na brněnské univerzitě 
dějiny umění. 

3) Kdo se účastnil? 
	 S Ivem Krobotem a Pavlem Matuštíkem, mně velmi 
blízkým kolegou z mladšího ročníku divadelní vědy 
brněnské univerzity jsme jeli z Brna. Samozřejmě si 
konkrétně pamatuji Pavla Imricha, s nímž jsme jeli do 
Lanšperku z Ústí, dále malíře Milana Langera a několik jeho 
přátel, kteří za námi byli již dříve v Brně. Po létech se mi 
při setkání připomněl jako účastník také jazzman František 
Uhlíř. 

4) Které kapely tam hrály?
	 Myslím, že to byl jeden z první undergroundových 
bigbeatových či rockových festivalů u nás vůbec, 
rozhodně to byl jeden z prvních — ne-li první — proti 
němuž razantně zakročila policie. Jména těch kapel jsem 
nezafixoval, rozhodně tam zněla hodně divoká, někdy 
trochu amatérská, ale dobrá muzika. V mých vzpomínkách 
má zvláštní místo vystoupení cikánské rockové kapely. 

Petr Oslzlý
roč. 1945
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5) Jaký byl časový průběh?
	 Do Lanšperku jsme se zastávkou v Ústí dojeli odpoledne. 
Odehrávalo se to ve vesnické hospodě. Už když jsme přijeli, 
tak tam bylo plno a posléze zcela narváno. Byla tam skvělá 
přátelská atmosféra plná porozumění přes muziku. Ve 
výčepu jsme se občerstvovali a kapely od časného večera 
hrály v sále. Střídaly se se asi v hodinových intervalech. 
Někdy mezi desátou a půlnocí jsme se vydali na zříceninu 
hradu nad vesnicí kde hořel velký oheň – bylo to na „pálení 
čarodějnic“. Tam jsme to trochu rozjeli. Vyvrcholilo to 
sborovou recitací: 
	 „Lenin vyhnal z Ruska cara,
	 Stalin vyhnal boháče,
	 Teď se o stát dělník stará,
	 Rolník peče koláče!“
	 S Ivem Krobotem jsme se snažili, dát tomu trochu 
voicebandový charakter, takže to zaznělo několikrát 
a posléze již hodně hlasitě a provokativně. Nesporně 
tam byli i nějací konfidenti, jako za komunismu na každé 
i spontánní akci, která se odehrávala na veřejnosti, takže 
brzy poté, co jsme se vrátili do hospody, přijela policie.
 
6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Hned před hospodou zatkli provokatéra Milana Langera. 
Pak vtrhli do výčepu, kde jsme to ještě „ustáli“ ale když 
odcházeli, Ivo Krobot vyskočil a hlasitě zazpíval: „Tri dni 
ma naháňali, eště ma nedostali!“ Policajti se na něho vrhli, 
vyvlekli ho před hospodu, kde ho chtěli naložit do auta. 
S Pavlem Imrichem a další dost početnou skupinou jsme 
vyběhli před hospodu, kde se nám podařilo vyrvat Iva 
Krobota z rukou policajtů. Zaběhli jsme zpět do hospody 
a policajti odjeli s Milanem Langerem, kterého už od 
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začátku měli zavřeného v autě. Tak jsem to uchovával 
v paměti, ale teď mi to při skype hovoru z Los Angeles on 
sám připomněl, že odvezli i Pavla Matuštíka.
 
7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Nevím, co se o tom vypráví na ústecko-orlicku, mně stačí 
to, co uchovávám ve své paměti. A to je příběh, ne pouze 
historka.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Ve vzpomínkách jsem ten soud mylně zasazoval do 
Roudnice, děkuji za upřesnění, že to bylo v Ústí nad Orlicí. 
	 V každém případě vím, že to bylo 6. července 1971 — 
tedy příznačně v den upálení mistra Jana Husa, který v té 
době ještě nebyl státním svátkem. Skupina obžalovaných 
byla pojmenována jako Langer a spol. a vedle Iva Krobota 
v ní byl také mně velmi blízký kolega z mladšího ročníku 
divadelní vědy Pavel Matuštík, který dnes žije v Los 
Angeles. 
	 Pozoruhodné bylo, že přímluvu o studentské 
bezúhonnosti napsal tehdejší vedoucí brněnské katedry 
kunsthistorie, skvělý malíř Bohdan Lacina. Chtěl dokonce 
s námi odjet na soud, ale toho dne ráno náhle zemřel.
	 Rodiče Pavla Matuštíka — otec byl významným 
bratislavským teoretikem moderního umění a máma 
překladatelkou — sehnali velice dobrého advokáta a ten tu 
obžalobu v podstatě rozcupoval a žádal zproštění obžaloby. 
Prosadil nás několik neobžalovaných účastníků festivalu 
jako svědky a my jsme vypovídali, že jsme byli policisty 
— tedy příslušníky Veřejné bezpečnosti — bezdůvodně 
fyzicky napadeni. Policejní konfidenti, kteří měli svědčit 
o opaku a neoplývali příliš velkou inteligencí, si protiřečili 
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a zaplétali se. Nicméně rozsudek byl vyhlášen a Milan 
Langer, Ivo Krobot i Pavel Matuštík byli odsouzeni. Iva 
Krobota potom ze studia bez jakéhokoliv řízení vyloučili 
a trest si stejně jako Milan Langer odseděl ve věznici na 
Borech.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Jak se všechno za komunistů dozvídali. Přes svoje 
spolupracovníky, estébácké konfidenty. Bezprostředním 
popudem mohlo být ten náš „rej“ na nádvoří zříceniny 
hradu Lanšperk, ale spíš myslím, že měli ten zásah 
dopředu naplánovaný.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Ivu Krobotovi policajti, než jsme jim ho vytrhli, zabavili 
občanku, takže jsme museli druhý den k večeru pro ni jet 
na fízlárnu do Ústí nad Orlicí. Jakmile jsme tam s Ivem 
a Pavlem Imrichem vkročili, okamžitě nás všechny zatkli 
a rozdělili. Já jsem pak prodělal první — a nutno říct, že 
poslední — „klasický“ křížový výslech. Posadili mě za malý 
stůl doprostřed čtvercové místnosti, která měla čtvery 
dveře, a v rytmických časových intervalech různými dveřmi 
vbíhali a štěkali na mě otázky, které s jistým časovým 
odstupem, stále hlasitěji až doslova „do zblbnutí rytmicky“ 
opakovali. Cílem je člověka zmást, aby se zapletl do svých 
vlastních odpovědí. A tam jsem také v tom stresu objevil 
postup, jak tomu čelit, který jsem později již při normálních 
výsleších několikrát použil. Jak jsem byl nervózní, abych 
neřekl něco, co by mohli použít proti nám, a také získal 
trochu času, začal jsem zcela podvědomě tlouct do lampy, 
která mně v temné místnosti svítila do očí, a tak jsem to 
dělal neustále a při každé otázce jsem opakoval: „Nebudu 
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mluvit, dokud mně to bude svítit do očí!“ A tím jsem se 
postupně uklidňoval. Člověk se musí něčím zaměstnat. 
Výhodou bylo, že oni nezačali recipročně tlouct mě. Ale 
nakonec nás dva s Pavlem Imrichem po několika hodinách 
pustili. 

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Zahlcení adrenalinem úlevně ředěné pivem!

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Tu zkušenost z křížového výslechu. Zúročil jsem 
ji v osmdesátých letech při občasných výsleších — 
či takzvaném podávání vysvětlení, jak to stálo na 
předvoláních — z nichž ten vyslýchající musel psát 
průběžně na stroji protokol. Své odpovědi jsem pomalu 
diktoval, což je znervózňovalo a občas na mě i křičeli, 
abych mluvil normálně. Ale já jsem říkal, že jsem zvyklý 
diktovat do stroje a budou-li to přesně zapisovat, ušetříme 
si na konci opravy, mám-li to podepsat. Což je dráždilo 
a znervózňovalo ještě víc. Navíc psaní na stroji nebylo 
jejich dovedností, takže jsem jim občas navrhoval, ať mě 
pustí ke stroji a kladou mi otázky a já je budu formulovat 
přímo do stroje. Nikdy na to nepřistoupili, ale já jsem se 
tím uklidňoval a získával čas na promýšlení odpovědí.
	 Ale když se na tím víc zamýšlím, zkušenost, kterou jsem 
si z toho odnesl, byla komplexnější a užitečná pro další 
střety s komunistickou totalitou. A vzpomínka na tu akci 
mě vždy „odbojově“ naladila, když jsem přes Lanšperk 
projížděl vlakem při svých častých cestách v sedmdesátých 
a osmdesátých letech za divadlem do Polska. 
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13) Jaks žil za totáče? 
	 Jednoduše mohu říct: dělal jsem divadlo, s nímž jsem se 
stále více dostával do konfliktu komunistickým režimem. 
Ale to není otázka, na niž se dá odpovědět v několika 
větách. To je na knihu a já na ni vlastně ve všech knihách, 
které jsem doposud vydal, postupně odpovídám. Prozatím 
poslední z nich, kniha mých vzpomínek, v níž samozřejmě 
podobně jako zde vypovídám o Lanšperku, má podtitul 
„Husa na provázku, univerzita v bytě, s Havlem na Hradě, 
houfy bílých psíčků v dramaturgii i v životě…“ Dá se říct, 
že  ten výčet ve velké zkratce pojmenovává „jak jsem žil za 
totáče“.
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
    Myslím, Imrich, nebo se toho ujal, když se někdy v březnu 
na předchozích sezeních v hospodě na Lanšperku vedly 
řeči o tom, kde se budou letos slavit Čarodějnice, a že by se 
přitom mohl udělat nějaký Beat Session. Čí to byl konkrétní 
nápad nevím, snad Ládi Plívy nebo Langera.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Byl jsem u toho v hospodě, když to vzniklo

3) Kdo se účastnil?
	 Svou tehdejší ženu Jitku, Edu, Vaška Felgra, Frantu 
Uhlíře, Plívu, Imricha, Langera s Irenou, možná tam byla 
i její sestra. Celkem tam mohlo být tak 150 lidí!

    4) Které kapely tam hrály?
	 Devils, nějací třebováci, svitaváci, myslím, že ti se ke 
hraní ani nedostali.   

5) Jaký byl časový průběh?
	 Byl jsem od začátku ve dvě hodiny odpoledne 
a odcházeli jsme až za tmy, po prvním zákroku Martince, 
to mohlo být 21.00—22.00 hodin, ještě před nástupem 
bicího komanda.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Nic, jen se díval.

Antonín Pátek
roč. 1945
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7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Neznám.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Byl jsem svědčit, Pavel Imrich mne ukecal, asi na popud 
Langera, abych šel, a ještě v mašinfírovské uniformě. 
Žaloval prokurátor Krejsa. Kdo soudil už nevím. Já svědčil, 
že to celé bylo vyprovokované od esenbáků. Byl tam také 
starý pan Dušek, hostinský, který ve prospěch pořadatelů 
vypovídal, že jim neřekl, že nedostal povolení od obce (na 
prodloužení otevírací doby). Ještě si pamatuji, že Irena 
dostala podmínku za napadení veřejného činitele, když si 
dovolila optat se příslušníků, proč bijou jejího muže.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Nevím, prý přišla nějaká hláška z Brna. Tomu moc 
nevěřím.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Nic.

11) Jaký byl bezprostřední pocit po zásahu?
	 Žádnej! Čuměl jsem jak puk.

    12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Na těle nic. Že je to vyprovokovaná prasárna. Utvrdilo 
mne to v tom, že s komunistama nikdy nic.

13) Jaks žil za totáče?
	 Žádnej velkej hrdina jsem nebyl, ale netajil jsem se 
se svým antikomunismem.
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Jaromír Pecháček
roč. 1946

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Nevím, v té době jsem měl za to, že Pajzl.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
Od své ženy, když jsem přijel po týdnu domů z Prahy, 
kde jsem v té době pracoval, bych se uklidil z Ústí.

3) Kdo se účastnil?
	 Svou ženu Jarku, Pavla Imricha, Láďu Plívu, Vaška 
Felgra, Edu Kaplana, Milana Langera s Irenkou 
a samozřejmě Tondu Pátka!

4) Které kapely tam hrály? 
	 Nevím, v té době, co jsem tam byl, snad žádné. 

5) Jaký byl časový průběh?
	 My tam se ženou byli asi od 17. hodiny, patrně jsme 
přišli s hlavním přísunem účastníků od Kyšperandy z Ústí. 
A ostali jsme až do nástupu bicího komanda, jemuž jsme 
vyvázli postranním východem. Pak jsme nejspíš šli domů 
do Hylvát, leč to spíš odvozuji, neb se nepamatuju;-(
 
6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Nejspíš se legitimoval. Zpočátku jsem to bral jako 
nějakou blbou srandu, ovšem humor mne brzy přešel, 
když jsem při vycházení viděl Milana Langera jak se drží 
klepadla a bijci do něj buší hlava nehlava jak do koberce.
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7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Vím, že se Eda Kaplanů dlouho chlubil, že tam vytrval 
s blíže nespecifikovaným kolektivem až do odjezdu bicího 
komanda, vrátili se do hospody a bohatýrsky popíjeli až do 
rána.
	 Hanka Fialová občas vzpomínala, že mají doma 
Martincovu čepici.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Vím jen to, že má žena byla svědčit ve prospěch 
obžalovaných, a že byla nesmírně znechucená průběhem 
a hlavně výsledkem řízení.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli? 
	 To opravdu nevím a v té době mne nikdy ani nenapadlo 
po tom pátrat.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne
	 Vzpomínám ještě, že bicí uličce u východu, složené 
z péesáků velel Milan Mach, kdysi kolega z n. p. Zelenina, 
možná proto jsme se ženou prošli bez úhony.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Údiv a znechucení, čeho je režim schopen.
	
12) Co si ze zákroku odnesl? 
	 Přesvědčení, že s tímhle režimem nikdy!
	
	 13) Jaks žil za totáče?
	 Jak to šlo, počátek normalizace v Praze na Václaváku 
v Míru jako stereotypér, potom jsem to zkoušel v Litomyšli 
u Pozemních staveb. Nejdřív jako zásobovač, než došly 
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kádrové materiály z Ústí, po nich jako skladník. Pak mi 
umřela má první žena a kamarádi Pavel Imrich a Milan 
Langer mi dohodili místo v propagaci u Divadla Vítězného 
února v Hradci Králové. Tady jsem se znovu oženil a vrátil 
se do Litomyšle, kde jsem na rozdíl od Hradce měl stále 
vlastní byt a dělal jsem až do Sametu v propagaci Sigmy 
Česká Třebová. Protože to byla dělnická profese, byl jsem 
ušetřen projevů nad pracovní výkon, kterým jsem ovšem 
nepochybně sloužil režimu, ač se utěšuji, že o nic víc než 
ti nebozí obráběči, co robili ventily pro sovětské jaderné 
ponorky. Nemám čím se chlubit, bohužel;-(
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Jan Pohorský
roč. 1950

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Lanšperk organizoval asi Pavel Imrich.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 O čarodějnicích jsem se dozvěděl od Imricha,

3) Kdo se účastnil?
	 Vím, že tam byl Plíva, možná Tesner a mnoho dalších, 
bratři Francové. Vím, že Imrich přivezl někoho z Brna, 
snad některé herce Divadla na provázku…

4) Které kapely tam hrály?    
	 Kdo tam hrál nevím.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Čas nevím, v průběhu setkání byl zásah represivních 
složek. Konflikt s VB začal v hlavním sále, kdy po úvodu 
dva příslušníci začali kontrolovat občanky, nechalo se 
rozsvítit a vyzvali účastníky kteří seděli u podia na zemi, 
aby povstali a někdo s hostu, které přivedl Pavel Imrich, 
začal poskakovat a zpívat Tří dny ma naháněly a plácat se 
do bot a jeden příslušník ho udeřil obuškem a občas s námi 
jezdil jeden hoch, který byl hluchoněmí a ten reagoval 
a vlepil orgánovi pohlavek až mu spadla čepice, do které 
se začalo spontálně kopat, druhý orgán utekl a začala 
akce a najíždět auta s posilami, kde byli i milice, byl jsem 
v té době v předsálí, nebo to byl výčep, nevím a tam vtrhli 
policajti a začala kontrola. Irena, manželka Langra, odmítla 
a dostala ránu a Milan tasil kudličku rybičku a začala mela.
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	 6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Já jsem tam byl s bývalou ženou, využil zmatku 
a oknem a skokem do kopřiv jsme prchali, protože jsem 
měl podmínku za výtržnosti v Dancu při čajích a koncertu 
Devils a nechtěl jsem to proměnit za jistý kriminál.
 
7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Já slyšel verzi, že maník s klepety byl Krobot, který 
jak Ježíš Kristus se šel po noci, strávené kdesi ve vesnici 
v kurníku mezi slepicemi, do Ústí přihlásit se na VB,  
protože hochům sebrali doklady a myslím, že tam dostali 
i Langra.

8) Víš něco o následném soudu?
	 O soudu Langr a Krobot, nevím. Vzhledem k okolnostem, 
stěhoval jsem se do Náchoda, tak jsem ztratil kontakt 
s lidmi okolo Pajzlu…

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Matně si pamatuji nějaký konflikt v počátcích produkce, 
dva příslušníci prováděli kontrolu něčích občanek a na 
provokaci čekali další příslušníci a vzhledem k okolnostem 
jsem prchal oknem, protože to by byl pro mne kriminál.

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Pamatuji i na toho Krobota, co jim s poutama na rukách 
utekl a ráno šel s Plívou do Ústí, protože hochům sebrali 
doklady a myslím, že tam dostali i Langra. Jeho cestu 
jsem poznal z doslechu, dnes už nevím, od koho a kdo to 
vyprávěl, osobně jsem hovořil s Jančim Sedalem u Eduarda 
doma… Vím, že Krobot byl u Eduarda. Hlavně pamatuji 
Jančiho Sedala…
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	 Vzpomněl jsem si ještě na to, že v souvislosti 
s Lanšperkem, nevím, jestli v Právu, Pochodni nebo v Jiskře 
Orlické, byla zmínka o smrti mladíka, který cestou ze srazu 
závadové mládeže na hradu Lanšperk a přilehlé restauraci 
Jednota, spadl opilý se srázu nad železnicí a nabodl se 
na větev a vykrvácel.

11) jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Pocity, skepse a zmar, strach o budoucnost a konec toho 
jedinečného společenství…

12) Co jsi si ze zákroku odnesl?
	 Taktéž jak u bodu 11.

13) Jak jsi žil za totáče?
	 Jak jsem pak žil? Asi 10 let jsem  pracoval ve Frontě 
s Pavlou Foglovou (budoucí ředitelkou ústavu Paměti 
národa), která psala články do příloh, které jsem upravoval 
graficky. Pouze jsem na netu sledoval rozkrývání některých 
kauz a osobně jsem doplňoval osobní skládačku dění 
okolo sebe a neúplné vlastní rodiny a nepatřičné zásahy 
některých psychiatrů, zvláště manžela bývalé ženy a jeho 
nepatřičností a manipulací vztahujících se na kauzu Motl 
a nabýval jsem pocitu, jak jsem manipulován do kouta 
a na okraj, do chlastu, k naprostému znevěrohodnění… 
	 Stejně mě trest neminul, za nějaký čas při návštěvě Ústí 
jsem naivně cestou z hospody neprokoukl provokaci Motla 
Standy a jeho kamaráda Kulhavého a pak trest na 3 měsíce 
Valdice a byl jsem v Náchodě pod kontrolou a střípky 
mozaiky skládám dodnes.
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Jaroslav Richtr
roč. 1953

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 To nevím ale nějak jsem se domníval, že to byli lidé 
z lokálních hudebních skupin.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Od Milana Langera a Pavla Imricha.

3) Kdo se účastnil? 
	 Pamatuji si jen Jan Pohorsky a jeho sestra, Pavel Imrich, 
Milan Langer, Láďa Plíva, hluchoněmý muž…
		    
4) Které kapely tam hrály?
	 Myslím, že to bylo míněno jako hudební festival. Názvy 
kapel si nepamatuji.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Časový průběh si nevybavuji, vím, že se hrálo, hodně 
pilo a pak přijela policie…

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 To co se odehrávalo venku jsem se dozvěděl později, 
protože jsem se zdržoval v sále hospody a po vyjití ven 
a spatření střetu některých účastníků s příslušníky VB 
a neuvěřitelného chaosu jsem se vydal pěšky směrem 
na Ústí nad Orlicí.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Doslechl jsem se, že náš kamarád, který byl hluchoněmý 
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se vrhal do davu před hospodou a svým tělem se snažil 
chránit lidi před policajty s pendreky. Příslušníci VB 
z Ústí ho znali a přece jen možná v té době nechtěli mlátit 
hendikepovaného člověka.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Protože jsem bydlel v Brandýse nad Orlicí a jak 
s Milanem tak s jeho manželkou Irenou jsem se stýkal 
a později jsem od Ireny se dozvídal o probíhajícím procesu. 

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli? 
	 Na akci bylo neuvěřitelné množství lidí a myslím, že 
nějaký soused to nahlásil na na VB…

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	  Bude velmi podstatný a důležitý pro pochopení 
celého tématu si uvědomit společensko-politickou situaci 
v Československu, konkrétně v Ústí nad Orlicí v období 
festivalu roku 1971.
	 Myslím si, že třeba v roce 1970 by stejný festival a na 
stejném místě proběhl bez problémů a nikdo
by neseděl ve vězení. I když si pražské jaro nijak 
neidealizuji, pamětnici ví, že uvolnění v oblasti kultury bylo 
velmi znát. Po krátkém nadechnutí svobody přichází do 
Ústí smutné období „valdismu“. 

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Vím, že jsem byl dost otřesen brutalitou příslušníků. 
Byla to moje první životní zkušenost se střetem 
komunistické zvůle a moci a byl jsem ještě dost mladý 
člověk ve věku 18 let.
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12) Co jsi si ze zákroku odnesl?
	 Od té noci jsem věděl, že se vždy budu nacházet „na 
druhé straně barikády“ a i když jsem to slovo neznal, stal se 
ze mne antikomunista.	

13) Jaks žil za totáče?
	 V roce 1972 jsem nastoupil vojenskou službu a na 
nějakou dobu jsem ztratil kontakt s Ústím a jeho lidmi.
	 Po vojně a nasluhování dvou měsíců extra za sečtené 
dny strávené ve vězení jsem hned pokračoval ve spolupráci 
na výtvarných aktivitách Milana Langera, Ladislava Plívy 
a dalších lidí v Ústí nad Orlicí. Po přestěhování do Kolína 
a navázání s pražskou neoficiální uměleckou komunitou, 
jsem pomáhal při realizaci různých tiskovin, dokumentace, 
organizováním setkávání performenčních umělců, 
převážení materiálu a navazování kontaktů a propojování 
lidi z Prahy, Pardubic, Hradce Králové, organizování 
neoficiálních výstav atd.     
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Ladislav Socha
roč. 1947

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Nevím.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Od Edy Kaplana.

3) Kdo se účastnil?
	 Byl jsem s Edou Kaplanem a Ondrou Strončekem. Další 
jsem neznal, nebo si nevzpomínám.

4) Které kapely tam hrály? 
	 Nepamatuji se.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Pozdě večer a dlouho do noci.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Utíkal pryč. Zátah mne minul.

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Neznám.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Nevím.	

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Nevím. Také by mne zajímalo. 
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10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Za časného svítání jsme šli s Edou a Ondrou Strončekem, 
Andráš  něco měl v sádře, ale už nevím zda ruku nebo 
nohu, pěšky do Ústí a cestou byla zmínka o úkrytu Andráše 
v králikárně, čímž se razii vyhnul. On byl snad na opušťáku 
z vojny a na té akci byl v civilu, což by mu jen přitížilo.

11) Jaký jsi měl bezprostřední pocit po zásahu? 
	 Údiv, co všechno jim vadí.

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Upevnění názoru na režim.

13) Jak jsi žil za totáče? 
	 Asi jako většina, která jim nelezla do p…..!



66

1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Vzhledem k tomu, že jsem byl pozván k výslechu jako 
jeden z pořadatelů, asi jsem se na tom také podílel.
 
2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 To z toho automaticky vyplývá, že?

3) Kdo se účastnil?
	 Zřejmě většina přátel a lidí kolem muziky i kolem Pajzlu 
a pozvaných. Vzpomínám si, že se mluvilo o stovkách lidí.

4) Které kapely tam hrály?
	 Kapely si nepamatuji, ale podle F. Uhlíře jsme tam měli 
hrát i my s Plívou, on s Volfem a hoši z Č. Třebové (názvy 
kapel si nepamatuji). Bylo toho ovšem asi víc.

5) Jaký byl časový průběh?
	 To fakt už nevím, ale asi to moc dlouho netrvalo, než 
přijela VB.
 
6) Cos dělal při zákroku VB?
	 To mi také uniká. Vím, že když nás „přepadli“, mimo jiné 
tam VB naskákali oknama, někteří utekli na hrad, já mezi 
nimi. 

7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Snad to, že někdo srazil „příslušníkovi“ čepici a kopali si 
s ní (asi Čangi).

Václav Tesner
roč. 1951
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8) Víš něco o následném soudu?
	 Asi jako všichni. Z info od Imricha.

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 Asi se to v té době utajit nedalo. 

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Pak jsem byl u výslechu v Ústí jako jeden z organizátorů.  
Vyrazili se mnou dveře, protože jsem jim řekl, že to začali 
esembáci a nic nevím. Jako teď slyším, jak Martinec mlátil 
do stolu a řval: „To je zajímavý, nikdo si nic nepamatuje!“

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
	 Že jsme v tom žili několik let, bral jsem to jako 
dobrodružství, byl na to hrdej, že jim děláme potíže. Šlo 
nám především o to dělat amatérskou muziku, což nás 
bavilo a nechtěli jsme akceptovat přístup režimu. Postupně 
to ale šlo stejně do kopru.

12) Co jsi si ze zákroku odnesl? 
	 Vůbec nic!  V každém případě jsme pak asi byli 
opatrnější, předpokládám, takže režimu to asi nějaké ovoce 
přineslo. :-)

13) Jaks žil za totáče?
	 Hrál jsem dál s kapelou a do 81 jsem se zúčastnil všech 
akcí, co Láďa Plíva, můj nejlepší kamarád, byli jsme spolu 
na vojně, podnikal. Pak ho vyhnali. V té době jsem byl 
ženatý, manželka chtěla na Moravu do Krnova. Staral jsem 
se o rodinu, chodil do práce, tři roky jsem fáral, jezdil jsem 
s lokomotivou (potřeboval jsem zaplatit barák). Pokud jde 
o Ústi, ztratil jsem kontakt. Ale byl jsem členem Jazzové 



68

sekce a jeden čas jsem večerně studoval jí pořádanou 
konzervatoř (obor tvorba textu a scénáře) a taky kurz 
hudební publicistiky Jiřího Černého. Díky tomu jsem byl 
tehdy v 89. v Praze. Od toho 81., kdy jsem se přestěhoval 
na Moravu, už jsem coby hudebník, nefungoval. Vystřídal 
jsem pár zaměstnání a úspěšně se rozvedl. Měl jsem docela 
pestrý život, když to řeknu s nadsázkou. :-) Jo a taky jsme, 
mimo jiné, s Plívou chvíli hráli s „Bílým světlem“, což byla 
kapela bubeníka Zemana od „Plastiků“. Teď se „dědkové“ 
zase dali dohromady. Byl jsem se na ně podívat.
	 Tak asi tak, jak říká moje švagrová, když už nemá 
co říct. :-)
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1) Kdo celou akci vymyslel a zorganizoval?
	 Jestli mě paměť nemýlí, tak jsem byl jeden 
z organizátorů, který byl u zrodu této akce Beat Session 
na Čarodějnice v roce 1971 na Lanšperku v restauraci 
„U Dušků“.  
	 Ale určitě mimo mě u toho byl Pavel  Imrich a Láďa Plíva 
a omlouvám se dalším, které jsem neuvedl. Oslovili jsme 
tehdy ještě další kapely z Ústí, České Třebové a Svitav.

2) Jak jsi se o ní dozvěděl?
	 Po mé první odpovědi je jasné, že jsem byl jeden 
z organizátorů a měl jsem na starosti muziku(kapely) tím 
pádem jsem byl u zdroje a věděl jsem vše.

3) Kdo se účastnil?
	 Restaurace „U Dušků“ byla klasická prvorepubliková 
restaurace s malým sálem, kde bylo možné hrát a to se 
nám velmi hodilo. Samozřejmě zapůsobila šeptanda a 
podle různých odhadů se tam  tenkrát sešlo kolem 70 
posluchačů, možná i více. Mezi posluchači (účastníky) byly 
taky kamarádi  Pavla Imricha ze studiích na Filozofické 
fakultě Masarykovy univerzity v Brně Petr Oslzlý a Ivo 
Krobot, v současnosti významní představitelé českého 
divadelnictví.
	 Samozřejmě velká část  posluchačů se rekrutovala 
z členů PAJZLU a jejich kamarádů.

František Uhlíř
roč. 1950
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4) Které kapely tam hrály?
	 Jelikož jsem  v tu dobu byl členem  beatové kapely The  
Childern of Clean Life, která vznikla transformací známé 
ústecké skupiny Devils. Tato kapela začínala jam.
Vedl ji vynikající muzikant, ústecká hudební osobnost 
kytarista a zpěvák Vladimír Volf, já jsem hrál na varhany, 
Olda Kunvalský hrál na baskytaru a na bubny Mirek Cimfl. 
Zpíval s námi Honza Lukesle a Jarda Prokop.
	 Hrali jsme skladby skupin Procol Harum, Led Zepellin, 
Ten Years After atd.
	 Dále tam byla kapela  kytaristy Petra Homolky z České 
Třebové, Vašek Tesner kytarista a zpěvák, který studoval 
v Ústí textilku a hrál s Láďou Plivou.
	 Bohužel díky zásahu policie se na další muzikanty 
už nedostalo  a tím pádem se mi jejich jména  vytratily 
z paměti.

5) Jaký byl časový průběh?
	 Jelikož jsem byl zaměstnán hraním a organizováním tak 
se mi bohužel  vypařily z paměti informace ohledně času 
začátku, ale i taky času kdy nás vtrhli policajti.
	 Možná taky kvůli tomu, že jsem od příchodu ruských 
vojsk v roce 1968 nenosil náramkové hodinky, které ze 
zvyku nenosím až do dnešní doby.

6) Cos dělal při zákroku VB?
	 Když byla přerušena produkce s příjezdem policie 
a začalo se to mlít před restaurací, tak jsem byl po příjezdu 
posil sebrán a odvezen na výslech do Ústí, kde jsem byl až 
do rána.
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7) Znáš nějaké historky, co se o tom vypráví?
	 Bohužel neznám žádnou historku.

8) Víš něco o následném soudu?
	 Nevím, ale mohl by vše objasnit Ivo Krobot!

9) Jak se to ti fízlové dozvěděli?
	 O tom nemám žádnou indicii!!! Policista Martinec, který 
byl v Ústí velmi činný asi měl svoje očka!!!

10) Popřípadě cokoliv dalšího, co tě napadne.
	 Po propuštění druhý den ráno jsme se setkali 
v legendárním hotelu Friml, kde jsme zjišťovali jak kdo 
dopadl.
	 Nejhůře dopadli „český Andy Warhol“  Milan Langer  
a Ivo Krobot, v současnosti významný divadelní režisér 
a profesor na Janáčkovy akademie v Brně, kteří byli policií 
později obviněni a nepodmíněně odsouzení.

11) Jaký byl tvůj bezprostřední pocit po zásahu?
   Jelikož to pro mě bylo  první velké  setkání 
s komunistickou mocí, která  chtěla mít vše pod kontrolou 
a v průběhu času stupňovala represe na nonkonformní 
kulturu!!  
	 Nechápu, že policie  zasáhla tak tvrdě proti mladým, 
kteří si chtěli užít  zábavu s muzikou a přitom vše mohlo 
proběhnout v klidu a bez násilí.

12) Co sis ze zákroku odnesl? 
	 Když jsem nedávno četl knihu o Magorovi, tak jsem si 
uvědomil, že naše malá akce na Lanšperku byla předzvěstí 
dalších větších represí režimu proti nonkonformní kultuře.                                                                                           
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	 Letos tedy budeme slavit 30. 4. padesátileté výročí této 
události a taky budeme vzpomínat na naše kamarády, kteří 
už s námi nejsou. (Milan.Langer, Vláďa Plíva, Pavel Imrich, 
Petr Homolka.)

13) Jak jsi žil za totáče?
	 Já jsem ukončil v tomto roce studia na Konzervatoři 
a dva měsíce po této jsem nastoupil  povinnou vojenskou 
službu v Armádním souboru v Praze.
	 Po 2 letech vojenské služby jsem pak v Praze zůstal. 
Čtyři roky jsem zaměstnán u skupiny Linha Singers a pak 
jsem šel na volnou nohu (dnešní OSVČ) a hraji jazzovou 
muziku až do dnešních dnů. (SHQ Karla Velebného, Emil 
Viklický, Jiří Stivín, František Uhlíř Team atd.)
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	 Oslovil jsem 28 účastníků a účastnic, dva z nich na akci 
nebyli a jedna se omluvila, že nechce vzpomínat a druhý, 
že nemá na co. Odpovědělo 22. Dopočitatelný rozdíl se 
neozval.
	 Kvůli případným milcům papírových knih jsem po 
jisté úvaze zvolil formát A5, který lze vytisknout na A4 
a naskládat na poloviční formát, kde výsledkem budou 
4 strany. Doporučuji pak obrátit se na profiky, moderní 
tiskárny umí vyřadit stránky dle zadání.
	 Bohužel se mi nepodařilo zajistit obrazovou přílohu, 
zřejmě nikdo akci nefotil, alespoň nikdo na nějaké focení 
nevzpomíná. Na druhou stranu se neodpírám jakémukoliv 
doplnění, tedy pokud se snad nějaké obrázky najdou, je 
šance že je použiju. Pokud by uvedení pamětníci chtěli 
své vzpomínky dodatečně doplnit, bylo by to asi na druhý 
sborník;-)
	 Jako důležité považuji uvést, že zde několikrát zmíněný 
hluchoněmý kamarád, byl Franta Doleček z Hylvát a od 
soudu odešla s podmíněným trestem také žena Milana 
Langera, která dostala půl roku v podstatě za dotaz: Proč 
bijí jejího muže.

POZNÁMKY
editora, nakladatele a vydavatele
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	 Ježíš 59
Krobot 
	 Ivo  25, 37, 41, 45–8,  
50, 59, 69, 71

REJSTŘÍK
jmen osob
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Kryl 
	 Karel 27
Kulhavý 
	 provokatér 60
Kunvaldský 
	 Olda 70

L
Lacina 
	 Bohdan 42, 49
Langer 
	 Milan 9, 21–2, 24–5, 
29 32–3, 41–2, 45–50, 
53, 55, 57–9, 61–3, 66, 
71–2
Langerová 
	 Irena 24, 41, 45, 55, 
58, 62, 74
Langrová 
	 Alena 29
Lenin 
	 Vladimír I.  48
Lukesle 
	 Jan 70

M
Magor viz Jirous Ivan M.
Mach 
	 Milan 45, 56 
Martinec 
	 příslušník VB 9, 13, 
29, 53, 67, 71
Matuštík 
	 Pavel N. 22, 41, 45, 
47, 49, 50
Metyš 
	 varhaník 13
Mikolášek 
	 doktor 21, 24
	 Martin 20–4, 26, 29, 
32, 34
Morávek 
	 pomocník VB 32–3

Motl 
	 Stanislav 60

O
Oslzlý 
	 Petr 41, 44–5, 47, 
52, 69 
	
P
Palach 
	 Jan  27, 41
Pátek 
	 Antonín 13, 15, 20, 
24, 53, 55
Pátková 
	 Jitka 53
Patočka 
	 profesor 10
Pavelka 
	 Jan 37 
Pecháček 
	 Jaromír 55
Pecháčková 
	 Jaroslava  55
Plíva 
	 Ladislav 7, 10, 20, 
29, 34, 37, 53, 55, 58–9, 
61, 63, 66–70, 72
Pohorský 
	 Jan 9, 20, 58, 61
Prokop 
	 Jaroslav 70

R 
Richtr 
	 Jaroslav 61

S
Sedal 
	 Janči  59
Skácel 
	 Jan 28
Skotálek 
	 Milan 13 

Socha 
	 Ladislav 34, 64
Stalin 
	 Josip V. 48
Steklík 
	 Jan 36
Stivín 
	 Jiří 72
Stránský 
	 Miloš 34
Stronček 
	 Ondra 35, 64–5
Svoboda 
	 Žanek 43

Š
Šimek 
	 Jan 52
Šmat 
	 Vláďa 43

T 
Tesner 
	 Václav 8, 25, 29, 58, 
66, 70, 72

U 
Uhlíř 
	 František 7, 13, 20, 
37, 47, 53, 66, 69
Urban 
	 Mirek

V
Varga 
	 Marián 13
Velebný 
	 Karel 72
Viklický 
	 Emil 72 
Volf 
	 Vladimír 7, 15, 19, 
66, 70
	 Ivan 7, 19
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W
Warhol 
	 Andy 71

Z
Závodský 
	 Artur  42
Zeman 
	 bubeník 68
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